
  
 
 

 

 

Zápis z jednání Komise pro program časného 

záchytu karcinomu plic konaného 11. 4. 2024 od 

10 hod. v místnosti 223a budovy MZ ČR 

 

Účastníci jednání: prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D.; MUDr. Marcela 
Koudelková; prim. MUDr. Ivana Čierná Peterová; doc. MUDr. Vladimír 
Koblížek, Ph.D.; Mgr. Eva Šindlářová; prof. MUDr. Hynek Mírka, Ph.D.; 
MUDr. Petr Šubrt; Ing. Michaela Vostřáková; prof. MUDr. Eva Králíková, 
CSc.; MUDr. Milena Havlová; MUDr. Renáta Knorová, MBA; PhDr. Karel 
Hejduk;  
Hosté: Mgr. Renata Chloupková (NSC ÚZIS ČR); MUDr. Norbert Král, Ph.D. 
(SVL ČLS JEP); MUDr. Eva Kočová, Ph.D. (ČRS ČLS JEP); 
Vzdáleně přes platformu MS Teams: Ing. Lucie Súkupová, Ph.D.; doc. 
MUDr. Bohumil Seifert, Ph.D.; RNDr. Ondřej Májek, Ph.D.; 

Omluvení: prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D.; MUDr. Iveta Matějovská, CSc.; MUDr. 
Vojtěch Suchánek; prof. MUDr. Luboš Petruželka, CSc.; prof. MUDr. 
Robert Lischke, Ph.D. 

 

Zapsala: Mgr. Markéta Vranová 

Příští setkání: předběžný termín říjen 2024 

 

TÉMATA A ÚKOLY Z JEDNÁNÍ 

 

1. Úvodní slovo 

Předsedkyně prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D., ve spolupráci s tajemníkem 

komise PhDr. Karlem Hejdukem uvítala členy Komise. 

  

2. Analýza dosavadních dat z programu 

V rámci analýzy byly představeny dosavadní výsledky programu, a to za období od 1. 1. 2022 do 
30. 9. 2023. V tomto období bylo se vstupem do programu osloveno celkem 21 028 osob. Praktickými 
lékaři bylo osloveno přibližně 16 tisíc osob, z nichž přibližně polovina souhlasila s účastí v programu. 
Pneumologové za uvedené období vyšetřili téměř 10 tisíc osob, přičemž necelých 5 tisíc z nich přišlo 
přímo k pneumologovi bez předchozí návštěvy u praktického lékaře. Již 6,5 tisíce osob podstoupilo 
první nízkodávkové LDCT vyšetření. 



  
 
 

 

 

Hlavní body diskuse: 

• MUDr. Renáta Knorová požádala o přehled radiologických pracovišť dle vykázaného počtu 
neurčitých výsledků na LDCT vyšetření – dle krajů, protože ZP evidují regionální rozdíly v počtu 
opakovaných radiologických vyšetření. NSC doplnilo, že tento údaj bude součástí indikátorů 
kvality a součást reportingu jako nástroj benchmarkingu pracovišť. 

• MUDr. Norbert Král požádal o přehled, ve kterých lokalitách odesílá praktický lékař na 
vyšetření přímo na radiologii, bez pneumologického vyšetření. 

 

3. Aktuální situace ve výkonech: úprava 25504 rozšířená intervence léčby 

závislosti na tabáku, nový výkon Odmítnutí pokračování v programu 

Doc. MUDr. Vladimír Koblížek, Ph.D., přednesl potřebu zavedení signálního výkonu o odmítnutí 
pokračování setrvání v programu, a to v jakékoli fázi programu. Pro tyto situace ČPFS ČLS JEP podala 
žádost PS pro sazebník zdravotních výkonů o nový signální výkon 25508 Odmítnutí účasti v programu 
časné detekce karcinomu plic pacientem. Dále informoval o podání žádosti PS pro SZV o změnu popisu 
výkonu 25504, aby bylo zřejmé, že k provádění výkonu není potřeba objektivizace údajů měřením CO 
ve vydechovaném vzduchu, event. stanovením kotininu v moči či krvi. 

Hlavní body diskuse: 

• MUDr. Milena Havlová požádala o rozšíření nového signálního výkonu 25508 i na odbornost 
001 – všeobecné praktické lékařství.  

• Byl diskutován název výkonu 25504 Rozšířená intervence léčby závislosti na tabáku. Dle prof. 
MUDr. Evy Králíkové, CSc., je název zavádějící a může se plést s jinými výkony, které se vykazují 
mimo program. Diskuse na toto téma je třeba vést mezi relevantními odbornostmi a případné 
změny řešit v rámci PS pro SZV z iniciativy autorské odbornosti. 

• Prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D., požádala o zpracování informací, kolik pacientů 
(dle vyplnění pacientských dotazníků k programu) po provedených intervencích přestalo kouřit 
dle záznamů v následujícím dotazníku. 

 
Úkoly: 

• Rozšíření dalších odborností u výkonu 25508 Odmítnutí účasti v programu časné detekce 
karcinomu plic pacientem i na odbornost 001 – všeobecné praktické lékařství – Předseda ČPFS 
ČLS JEP, neprodleně. 

• Příprava analýzy dle požadavků prof. MUDr. Martiny Koziar Vašákové, Ph.D. – ÚZIS ČR.  

 

4. Akreditace radiologických center – aktuální stav pokrytí a výzvy pro rok 

2024  

Mgr. Renata Chloupková informovala o aktuálním počtu akreditovaných radiologických pracovišť 

a o platnosti jim udělených osvědčení. Mgr. Eva Šindlářová za OZP MZ ČR doplnila informace o přípravě 

procesu reakreditace u části radiologických pracovišť, kterým platnost osvědčení vyprší na konci roku 

2024. Tento proces je v kompetenci OZP MZ ČR a Komise pro schvalování pracovišť pro časný záchyt 

karcinomu plic. Komise bude o dalším postupu ze strany OZP MZ ČR informována. 



  
 
 

 

 

Hlavní body diskuse: 

• Otevřela se diskuse ohledně nedostatečně pokrytých oblastí Karlovarska a Šumperska 

a překážek, které by jim v zapojení do programu mohly bránit. 

Usnesení: 

• Komise souhlasí, aby byly Karlovarská krajská nemocnice, a.s., a Nemocnice Šumperk, a.s., 

opětovně se zapojením do programu osloveny. 

 

5. Aktuální stav a tvorba sítě pneumoonkochirurgických center 

Hlavní body diskuse: 

• Byla diskutována aktuální situace okolo rozkladového řízení o rozhodnutí MZ ČR o udělení 

statutu POCH. Aktuálně žádné pracoviště tento statut nemá a časový horizont pro ukončení 

rozkladového řízení není znám. 

• Zástupci odborných společností se shodují, že pro stanovení správné péče o osoby s pozitivním 

výsledkem LDCT by se měl vždy sejít multidisciplinární indikační seminář. Dle dat ÚZIS ČR mělo 

z celkového počtu 211 pozitivních osob vykázáno výkon 51881 pouze 109 osob. 

• Prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D., apeluje na pneumology, aby posílali osoby 

s pozitivním výsledkem z LDCT pouze do center POCH. Doc. MUDr. Vladimír Koblížek, Ph.D., 

nabídl pro větší informovanost lékařů mailing na celou společnost ČPFS ČLS JEP. Mailingem 

budou rozeslány kontaktní informace na specializovaná pracoviště POCH, které budou také na 

oficiálních stránkách programu (prevenceproplice.cz).  

Usnesení 

• Komise žádá, aby OZP MZ ČR informovalo, kdy bude ukončeno rozkladové řízení o udělení 

statutů POCH. 

Úkoly: 

• Aktualizace kontaktních údajů v rámci dosavadní sítě POCH a jejich zveřejnění na stránkách 

ČPFS ČLS JEP a stránkách programu – ČPFS ČLS JEP a ÚZIS ČR, neprodleně.  

 

6. Cílená rozesílka zapojeným odbornostem – informace k dvěma letům 

fungování programu 

Mgr. Renata Chloupková představila formát cíleného oslovení lékařů zapojených odborností, které je 

plánováno pro větší informovanost o programu a aktuálních výsledcích. První proběhnou rozesílky na 

všechny ordinace praktických lékařů, dále proběhne rozesílka na pneumology, a na podzim budou 

informovány o výsledcích také zapojená radiologická pracoviště. 

Usnesení: 

• Komise s cílenou rozesílkou souhlasí, před samotným rozesláním bude vždy finální forma 

dopisů Komisi zaslána k odsouhlasení – hlasování proběhne per rollam.



  
 
 

 

 

Úkoly: 

• Provedení jednotlivých rozesílek do datových schránek poskytovatelů zdravotní péče dle 

předloženého návrhu – ÚZIS ČR. 

 

7. Představení novinek v projektu SOLACE 

Prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D., informovala o důležité roli České republiky v jednotlivých 

pracovních balíčcích projektu SOLACE. Jedná se zejména o problematiku náboru do programu 

a informovanosti cílové populace, která je těžko dosažitelná, či je zatížena vyšším rizikem výskytu 

karcinomu plic. Dále připomenula roli FTN Praha jako vedoucího partnera pracovního balíčku 

zaměřeného na jedince s vysokým rizikem karcinomu plic a ocenila roli NSC ÚZIS ČR jako expertního 

partnera v oblasti zpracování dat.   

 

8. Informační aktivity pro veřejnost a odborná setkání v roce 2024 

MUDr. Marcela Koudelková představila přehled odborných akcí, na kterých budou výsledky 

a informace o programu prezentovány. Členům Komise představila konferenci Pneumoforum, jejíž 

první ročník proběhne 28. 11. 2024. 

 

9. Různé 

Hlavní body diskuse: 

• Zástupci Komise byli informování o jednání shrnujícím výsledky Programu pro časný záchyt 

karcinomu plic, které proběhlo 18. 3. 2024 na MZ ČR. Jednání bylo iniciováno náměstkem 

Pavlovicem a navazovalo na seminář konaný v Poslanecké sněmovně. 

• Prof. MUDr. Hynek Mírka, Ph.D., se dotázal na stanovisko Komise v postupu u malého množství 

pacientů s neurčitým výsledkem na LDCT po 1 roce, kteří mají na kontrolním vyšetření ve 

zkráceném intervalu negativní nález. Národní radiologický standard počítá s LDCT vyšetřením 

za 2 roky. V případě, že se vyskytla pochybnost by ale byl vhodnější interval 1 rok. Prof. MUDr. 

Martina Koziar Vašáková, Ph.D., a doc. MUDr. Vladimír Koblížek, Ph.D., souhlasí, že po 

neurčitém nálezu je takový pacient rizikový, a měl by být vyšetřen v kratším intervalu, tedy 

1 rok. MUDr. Renáta Knorová potvrdila, že není nutná změna provádějících dokumentů, ale je 

třeba dodržet frekvenční omezení daných zdravotních výkonů. 

• Prof. MUDr. Hynek Mírka, Ph.D., informoval o přípravě manuálu pro radiology, ve kterém 

přesněji popisuje obdobné situace a jak v nich postupovat, aby byl postup radiologů napříč 

pracovišti jednotný. 

• Diskutovány byly publikační aktivity spojené s programem a vhodnost vytvoření publikačního 

plánu. Je zde prostor pro řadu publikací, jak v českých odborných časopisech, tak v časopisech 

s IF. Je možné zapojit Ph.D. studenty. PhDr. Karel Hejduk by měl obeslat členy Komise s výzvou 

k ustanovení publikační komise, která by měla začít pracovat co nejdříve. 

 



  
 
 

 

 

10.  Diskuse, shrnutí, úkoly a příští termín Komise 

Hlavní body jednání byly shrnuty a termín dalšího jednání Komise je stanoven na říjen 2024. 

Přílohy: 

1. Prezentace z jednání Komise. 

Pozn. 1: Pokud úkol nemá uveden termín, bude probrán na dalším jednání. 

Pozn. 2: Přílohy nejsou veřejnou součástí zápisu. 


